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UIT DIE VOORSITTER SE PEN 

 

Die volhoubaarheid van die wêreldwye inmaakbedryf word al hoe moeiliker, en suksesvolle 

maatskappye en/of lande is dié wat met innovering nuwe produkte bemark, of nuwe markte 

ontwikkel.  Suid Afrika se uitvoere na China het oor die afgelope dekade drasties toegeneem, maar 

eintlik word slegs ‘n baie klein gedeelte van China bedien.  Behalwe die bekende stede soos Beijing 

en Shanghai is daar etlike stede waar die bevolking meer as 10 miljoen mense is, en waar daar 

potensiëel groot markte vir inmaakvrugte is.  Die belangrikheid van handelsooreenkomste tussen 

lande en subsidies aan rolspelers is enorm, terwyl die invloed van die China/VSA handelsoorlog, 

Brexit of die EU/Russiese boikot ‘n groot invloed het op die wêreldmark. 

Lae pryse aan produsente is nie volhoubaar nie.  Inmaakvrugte is in kompetisie met alternatiewe 

gewasse en daar is ‘n persepsie dat dit nie so gesond is soos vars vrugte nie.  Jong mense wil nie 

meer op plase werk nie en dit mag in die toekoms ook produksie beïnvloed.  Die doeltreffendheid 

van masjienerie en bestuur moet opgeskerp word.  Die mag wat die supermarkte het op 

voedselproduksie en die mark is baie groot en die hoeveelheid of posisie van toegekende rakspasie 

het ‘n beduidende invloed op ons bedryf.  Daar is baie kompetisie tussen inmaakproduserende lande 

en ons doen besigheid in ‘n “klein wêreld”. 

Die meeste van die punte wat ek hierbo aangeraak het kom vanaf afgevaardiges van ander lande, 

maar die ooreenkomste met Suid-Afrika kan nie misgekyk word nie.  Ons het veral die afgelope paar 

jaar ‘n negatiewe gevoel oor die inmaakbedryf in Suid-Afrika ontwikkel wat tesame met die droogte 

die bedryf gekwes het. 

Ek vertrou dat alle lede ten spyte van die uitdagings wat hulle moet trotseer ‘n goeie jaar sal hê 

en wens almal ‘n Geseënde Kersfees toe.  

ANTHONY DICEY, VOORSITTER 

 

Ek het onlangs die voorreg gehad om die 14de Wêreld Inmaakvrugte 

kongres in Spanje asook die Sial voedselskou in Parys by te woon waar 

ek waardevolle waarnemings gemaak het.   

Die produksie van inmaakvrugte neem wêreldwyd af.  Aanplantings 

raak minder en die aantal fabrieke neem ook af.  China is al land waar 

die teenoorgestelde tendens bespeur word.  Tesame met hierdie 

afname word gehalte en veiligheidstandaarde al hoe strenger, en is 

daar al hoe minder plek vir goedkoper produkte wat die hele bedryf 

negatief kan affekteer.   
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The core peach industry unites for global 
consumption boost 

Hints suggesting carry-over plus actual domestic demand in downtrend are changing the global 
canned peach industry modus operandi 

Peach raw material production estimates in key processing countries for coming 
seasons are down compared with previous years, industry delegates reported at the 
14th  World Canned Decidu ous Fruit Congress CANCON14, held in Spain . 

Argentina  
 

 

Around 100,000 tonnes of peach raw material went for canning ï up from 68,700 tonnes last year 
ï and 60,000 tonnes for purée ï up from 36,000 tonnes last year.  The final outcome was 5.3 million 
basic cartons of canned peaches ï 3.55 mln in season 2016/17 ï processed by the 21 local canneries 
currently operating and 16,960 tonnes of purée 30/32 brix ï 10,000 tonnes in previous season ï 
along the 10 pulp lines active in the country. 

A total 4.8 mln cartons are expected to be consumed by the domestic market, and the rest is destined 
for export.   However, ñthere are still four months left to the end of the year, so the final consumption 
figure might change,ò stressed Giordano, who said the processed stone fruit (canned or purée) local 
demand is not growing whereas other products, such as ice cream, are gaining market share against 
it.   ñWe need to tell people about the value of our honest product,ò Raul said, and added ñthis venture 
has to be pursued not just by one country but by the whole sector.ò 

Brazil  
 

 

 

Argentinaôs peach crop for processing in the 2017/18 season reached 
160,000 tonnes, about 14% more than initially estimated.   ñFigures 
for this coming 2018/19 season wonôt be that high,òanticipated the 
Mendoza region stone fruit processing chamber CAFIM´s president 
Raul Giordano. 

 

Brazilian peach raw material production for canning in the coming 
season is expected to be similar to that of last yearôs 49,500 tonnes ï 
within the last four yearsô average ï Conservas Oderich manager Carlos 
Adolfo Oderich confirmed at CANCON14.   

The Brazilian peach canning industry currently consists of 30 factories, 
down from 42 in the recent past.  The peach raw material for canning is 
mainly of the early varieties, although some late varieties could be also 
destined for processing, IEG Vu learned. 

 

 

https://iegvu.agribusinessintelligence.informa.com/CO222558/Argentina-calls-for-efforts-to-lift-global-canned-peach-demand
https://iegvu.agribusinessintelligence.informa.com/CO222558/Argentina-calls-for-efforts-to-lift-global-canned-peach-demand
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Domestic canned peach consumption in Brazil last season was 2.4 mln cartons, down from the 2.7 
mln cartons in the previous year, Oderich said. 

In response to the Greek peach canners association president Costas Apostolou at the Congress 
yesterday, Oderich said Brazilian frozen and glass jar peach production is not significant because 
there is no market for it.   He said the same applies for peaches in aseptic cubes, which are imported 
from Chile and China. 

Total peach production in Brazil has progressively increased in the last four seasons: from 209,000 
tonnes in season 2014/15 to 248,000 tonnes last season, according to Faostat.  There is no peach 
crop forecast for the coming season yet. 

Chile  
 

 

Of that, raw material for canning is estimated at 105,000 tonnes, slightly lower than figures for the 
last three years.  Volumes for processing last year reached 113,500 tonnes.  Domestic canned peach 
demand in Chile was 1.9 mln cartons last season, whereas the estimate for the coming months is 1.6 
mln cartons, IEG Vu learned. 

Peach raw material for purée this season is expected to be 120,000 tonnes, down from 133,000 
tonnes last year.  Therefore, peach purée this coming season is estimated to be 40,000 tonnes, down 
from last yearôs 44,300 tonnes. 

ñPulp fruit is not having a good time as the Greeks are selling at very low prices,ò noted Murphy. 
Greek peach raw material purée farmgate prices reported for the last and current season are 
EUR0.08/kg (USD0.091/kg), and Chilean p rices last season were between USD0.12-0.17/kg.  ñThere 
are no prices set for this year yet and there is a lot to say,ò Murphy concluded. 

The Chilean delegation said the peach industry needs to focus on brands and the final consumer 
more than on raw material prices and production costs: ñWe are losing a big margin if costs are our 
only worry, because private label strengthens with lower prices from Greece and China.  The industry 
has to come back to its own brands,ò said the Chilean representative Felipe Froppiano. 

China  

 

 

With this regard, the president of the South African Canning Fruit Producers Association, W iehahn 
Victor addressed a question to the Chinese delegation, asking the reason for this domestic market 
growth, to which San did not have an answer. 

However, Chinese delegates supported the fact that private label is crucial for China as a developing 
country.  

Chilean peach production for the coming season is forecast at 230,000 
tonnes, (4.1 mln basic cartons), down from last yearôs 246,000 tonnes 
(4.9 mln basic cartons), general manager of Aconcagua Foods Roberto 
Murphy reported at CANCON14. 

 

Chinese peach production this year has been estimated at 13 mln tonnes, 
of which 2.6 mln tonnes are for purée and 650,000 tonnes for canning, 
Countree Foodôs president Chris San estimated. 

The Chinese delegation insisted on that canned peach consumption in 
China is increasing, although IEG Vu has been hearing for the last year 
there is a large carry-over, mainly for unsold retail sizes at a popular 
Chinese ecommerce website.   

 

https://iegvu.agribusinessintelligence.informa.com/CO219515/Contemporary-times-for-Chinese-canned-fruits
https://iegvu.agribusinessintelligence.informa.com/CO219515/Contemporary-times-for-Chinese-canned-fruits
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USA 

 

Californian peach raw material production for 2019 is expected to lowered to 230,000 
tonnes, following the downtrend in previous years . 

Hudgins, who was also concerned by the global domestic demand decrease of canned peaches, 
suggested the industry ñshould listen to major retailers and collaborate with them to increase sales 
and domestic demand.ò 

The canned peach processing activity in California, and to a lesser extend in the US, will be shared 
just between Del Monte and PCP for at least a few years, Hudgins stated, not foreseeing any new 
entry in the business. 

Spain  

 

Peach raw material production for canning in Spain reached 82,343 tonnes this season. ñThe volume 
was initially forecast higher, but it couldn´t happen as demand for fresh produce incr eased,ò 
explained Marín.  

Domestic consumption for canned peaches in Spain decreased in 2018 to 1.76 mln cartons, from 2.4 
mln cartonsin the 2014/15 season.  However, exports are rising, IEG Vu learned. 

Greece 

 

Replying to the Chilean delegate, Apostolou said buyers and private label ñjust make an option, as it 
is difficult to work and compete in Europe.ò 

South Africa  

 

 

ESTELA CUESTA, F OODNEWS 19 OCT 2018  

There are currently two peach canneries, Del Monte and Pacific Coast 

Producers, out of a total of 42 in 1952, the California Canning Peach 

Association president Rich Hudgins reminded the audience, as a way to 

illustrate the production downtrend currently affecting the local 

industry.  

ñAny of those attending this conference are the enemy to beat.  We need 
to come together in order to increase our market share.  There is a 
growing population, and therefore growth possibilities for our 
industry,ò said the Spanish delegate Antonio Mar²n.  ñWe are selling at 
the same prices as those of 30 years ago,ò he added. 

 

Peach raw material production for 2018/19 season totalled 316,000 
tonnes, much lower than previous seasonôs forecast due to negative 
weather conditions.  First class quality peach bought by canners was 
268,000 tonnes, IEG Vu learned. 

The South African peach crop for the coming season, starting in 
December, is expected to reach 156,000 tonnes, Wiehahn Victor, chief 
officer of the Canned Producersô Association (CFPA), confirmed on 
October 17 to delegates. 

ñWe have to work out how our perfect canned food reaches 
the consumer in order to increase demand,ò Wiehahn Victor 
concluded. 

 

https://iegvu.agribusinessintelligence.informa.com/CO221872/California-cling-raw-peach-production-in-downturn
https://iegvu.agribusinessintelligence.informa.com/CO218768/Spanish-peach-production-above-expectations
https://iegvu.agribusinessintelligence.informa.com/CO218335/California-peach-industry-partners-up-to-avoid-surplus
https://iegvu.agribusinessintelligence.informa.com/CO218335/California-peach-industry-partners-up-to-avoid-surplus
https://iegvu.agribusinessintelligence.informa.com/CO222583/South-Africa-expects-bigger-peach-crop
https://iegvu.agribusinessintelligence.informa.com/CO222583/South-Africa-expects-bigger-peach-crop
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KOO HAAL DIE LYS VAN DIE 10 INVLOEDRYKSTE 
HANDELSNAME IN SUID-AFRIKA 

Suid-Afrikaners het hul toptien-invloedrykste handelsname gekies, wat blyk uniek te wees omdat die ranglys 
nie met ‘n internasionale neigings ooreenstem nie. Ipsos, ‘n Franse marknavorsingsmaatskappy wat die 
peiling vir die eerste keer in SA gedoen het, sê die Suid-Afrikaanse ranglys is die uniekste wat hulle nóg 
saamgestel het. 

Ray Kong, Direkteur en hoof van Ipsos-loyaliteit, het met die bekendmaking van die resultate in Sandton, 
Johannesburg, gesê daar is twee baie duidelike neigings op die plaaslike ranglys.  “Kleinhandel is nog baie 
invloedryk en local is verseker nog lekker”, meen hy.   

Ipsos stel al sewe jaar internasionaal die ranglys van die invloedrykste handelsname op, en het dit nou vir die 
eerste keer ook in Suid-Afrika gedoen.  Kong se ander lande se ranglyste bestaan hoofsaaklik uit reuse in die 
tegnologiebedryf, met amper geen plaaslike handelsname wat die toptien haal nie.  “Dis gewoonlik vier 
tegnologiese-handelname uit Amerika, en dan Coca-Cola, wat deurlopend op elke ander ranglys is”, se hy.  

Die toptien-invloedrykste handelname in Suid-Afrika is: 

 

 

 

 

 

Suid-Afrika se toptien-ranglys sluit slegs een tegnologiese handelsnaam in, drie kleinhandelaars en vier van 
die handelsname op die lys is plaaslik.  Ipsos verduidelik dat Suid-Afrikaners moes stem volgens vyf beginsels 
om ‘n handelsnaam as invloedryk te bestempel. 

 
Die beginsels is: 

1. Betroubaarheid / Vertroue - of die handelsnaam sy beloftes nakom;  
Vertroue is die hoeksteen van enige verhouding tussen ‘n handelsmerk en verbruikers.   
 

2. Leiding / Toonaangewend – is dit ‘n leier of ‘n navolger;  
Invloedryke handelsmerke is ikonies, buitengewoon, innoverend, uniek en neem die voortou. 
 

3. Respek – sal verbruikers die handelsnaam aanbeveel en verdedig;  
Wanneer jy verbruikers het wat jou respekteer en jou sal aanbeveel, het jy definitief invloed.  
 

4. Teenwoordigheid – hoe lank en hoe wyd die handelnaam ‘n rol in gemeenskappe speel.  
Om invloed te hê moet jy gesien en gehoor word deur die bes moontlike bemarking te gebruik. 
 

5. Verbintenis / Betrokkenheid – insluitend bemarking en terugvoering;  
Hoe meer mense ‘n verbintenis met die handelsmerk het, hoe meer invloed het dit op hul lewe. 
 

 
 

WILLIAM HORN, DIE BURGER  

 
 

 
 

 

 

   
 

KOO het hoë tellings gekry vir leiding en teenwoordigheid.  Baie Suid-Afrikaners stem saam 
met die stelling dat KOO oorspronklik is en ‘n voorbeeld stel vir ander handelsmerke.  
Verbruikers stem saam dat hulle KOO oral sien en dat hul vriende en familie dit ook gebruik.  

 

5 2 3 

6 7 

1 4 

8 9 10 
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SUGAR TAX  

The Sugar Tax was implemented on 1/4/18 and during the first 5 months to August the Treasury has collected 
more than R1bn in revenue which is ahead of projections.  It had anticipated collecting R1.64nb during the 
fiscal year to end March 2019 and according to their spokesperson there could be several reasons for the 
higher than expected revenue, for instance: 

- Original surveys underestimated the consumption of sugary beverages 
- Producers have not reformulated as much as expected 
- Consumers have not decreased their consumption as much as expected 

In this regard it is too early to determine the effect of the Sugar Tax on various issues including for example 
pricing and consumption and these issues will no doubt going forward be the subject of many further 
commissioned studies. 

However, there are still immediate practical implementation problems which need to be addressed with 
SARS. 

INSPECTION SERVICES & FEES 

There is still no agreement on the scope, methodology and cost of quality inspection services and fees of the 
private Assignee appointed by DAFF. Legal action has been taken jointly by SAFJA and SAFVCA against these 
parties to prevent implementation thereof.  We are also closely monitoring similar legal action taken by the 
Fresh Produce and Dairy industries respectively.  Many other industries are opposed to this dispensation and 
in the Grain industry the appointed Assignee is after two years not even operational. 

We support Regulations and Compliance which have clear benefits for both consumers and the industry.  The 
primary responsibility for compliance lies with industry participants through the implementation of 
comprehensive total management systems covering the full spectrum of risks such as safety, health and 
quality.  Currently companies have very many existing certifications in place and are also subject to inspection 
and audit by local and export customers and in the final instance their quality standards are judged through 
their extensive consumer feedback and complaint mechanisms.  

SAFJA in addition has a Self-Regulatory Programme in place which is an independent and professional process 
to ensure compliance with the fruit juice regulations.  This programme consists of an agreed industry code 
of ethics; encouragement of good quality management practices; and product inspection.  With regard to 
the latter, SAFJA draws samples from the retail on a regular basis and conducts label inspections and content 
authenticity testing.  Where non-compliance is detected SAFJA engages with product owners to encourage, 
assist and ensure compliance and indeed we have found that many of these cases are imported products.   

The current proposals of DAFF to implement inspection services and fees through private companies are both 
impractical and excessively costly.  Industry cannot accept an additional layer of compulsory independent 
inspection and fees, which only duplicate established and functioning controls of quality standards, unless it 
adds real value at minimal cost. 

PROMOTION & EDUCATION 

The fruit juice industry has directed much effort to re-balancing the debate regarding the health benefits of 
fruit juice with consumers as well as government authorities and healthcare professionals & academics. 

 

 FRUIT JUICE 

MATTERS   
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There are a number of initiatives worldwide to promote fruit juice consumption in moderation within a 
healthy diet and balanced lifestyle.  Websites have also been created to provide educational and other 
evidence-based information such as www.sipsmarter.org which is well worth viewing. 

Back in the 18th century the vital link was established between Vitamin C and the prevention of scurvy and 
we began to understand that there was something important about citrus fruits and the miracle of Vitamin 
C was revealing itself.  Fast forward to today and we need to be reminded once more about the principle 
health benefits of not only citrus, but also other fruits.  Both the powerful vitamin supplement industry and 
also the beverage industry, with innovations including currently cannabis infusion, have done a good job at 
making us forget about the important health benefits of fruit and fruit juices. 

FAREWELL WILLEM BOTHA 

The industry bade farewell to Willem Botha who retired at the end of October 2018.  Willem has been a 
stalwart of the industry and a current Board Member of SAFJA.  We thank him for his outstanding 
contribution and service to the fruit juice industry over many years and wish him well in his retirement and 
future endeavours.  We also welcome Elroy Goliath to the Board of SAFJA. 

 

Willem Botha (2nd from left) retires ς SAFJA bids farewell to industry stalwart. 

LOOKING FORWARD 

Many industry representatives recently attended the Fruit Juice Summit and SIAL Food Expo during October 
in Europe to gauge global supply and demand; keep abreast of innovation; and assess business prospects.  

There are, of course, many ongoing new consumer insights and fresh marketing ideas.  Essential to these are 
the worldwide consumption trends reflecting the decline in large mature markets and the growth potential 
in emerging markets as is apparent below (FJN – Fruit Juice Nectares): 

   

Thankfully the conditions surrounding water supply in the Western Cape have improved this past year.  We 
wish all producers the very best for the upcoming summer fruit crops and fruit juice manufacturers good 
marketing conditions for 2019. 

RUDI RICHARDS (www.safja.co.za) 
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http://www.sipsmarter.org/
http://www.safja.co.za/
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FRUITFLY AFRICA SE MANDAAT 
Dit is FruitFly Africa se mandaat om produksie, voedselveiligheid, werkskepping en marktoegang 

binne die sagtevrugte bedryf te bevorder en te ondersteun deur: 

• Die koste-effektiewe implementering van area-wye vrugtevlieg populasie beheer 

programme; 

• Die toepassing van internasionaal aanvaarde praktyke van area-wye beheer; 

• Onderdrukking van vrugtevlieg populasies tot aanvaarbare vlakke; 

• Implementering en bestuur van 'n multi-insek vroeë waarskuwingstelsel vir indringer insekte 

binne vrugteproduserende streke. 

Dit blyk of die sagtevrugtebedryf se toewyding tot area-wye geïntegreerde plaagbestuur 

programme (AWIPM), vir die beheer van vrugtevlieë, vrugte afwerp.  Binne alle streke waar die 

Steriele Insek Tegniek (SIT) gebruik word as deel van die program, was die populasievlakke (FTD: 

gemeet in Vlieë per Lokval per Dag) vir die 2017/18 seisoen die laagste op rekord.  Hierdie lae 

bevolkingsvlakke vorm deel van 'n afwaartse bevolkingstendens in hierdie areas.  Sien asseblief 

grafieke ter illustrasie van hierdie tendens in die drie grootste SIT-areas in die Wes-Kaap.  

  
Figure 1: Warm Bokkeveld FTD Comparison    Figure 2: Hex FTD Comparison 

 

Figure 3: Elgin/Grabouw FTD Comparison 

Soos ouder gewoonte is daar weekliks 40 000 000 steriele mannetjie Medvlieë oor ‘n area van        

±39 000 hektaar uit die lug uit losgelaat.  Die areas waar lugloslating geskied is die Warm Bokkeveld, 

Wolseley, die Hexrivier Vallei, De Wet, Brandwacht, en Elgin/Grabouw.  Grondloslating van steriele 

vlieë het ook op ‘n weeklike basis in Tulbagh, Vyeboom en die Hemel & Aarde vallei plaasgevind. 

  

Gedurende die afgelope seisoen het ±31 000 

hektaar onder die moniteringsprogram geval.  

Dit sluit 2 670 Medvlieg-, 1 363 Bactrocera 

dorsalis- en 2 736 FCM lokvalle in.  Onder die 

lugspat program is daar 170 000 hektaar in tien 

verskillende areas gespat.  Areas het enige iets 

tussen 2 en 10 lugspatte ontvang, afhanklik 

van populasie druk en die ander komponente 

wat in die area wye program gevolg is.   
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Nie net verseker die area-wye geïntegreerde plaag beheer programme vir Medvlieg dat die 

fitosanitêre risikos wat met die vlieg gepaard gaan bestuur word, maar dit verseker ook pro-aktiewe 

en vinnige reaksie op indringer plae.  ‘n Voorbeeld hiervan is die uitrol van aksie planne vir 

Bactrocera dorsalis.  In areas waar FruitFly Africa betrokke is, word daar vir hierdie plaag gemoniteer 

om vroegtydige stappe vir die voorkoming van vestiging van die pes te verseker.  Sodoende verseker 

FFA nie net dat die bes moontlike praktyke vir die voorkoming van vestiging in ‘n gebied nagekom 

word nie, maar ook dat daar nie onderbrekings in die vermoë om vrugte na die pakstoor toe te skuif 

is nie. 

    
Links: Vrugtevlieg eiers wat uitgegooi word op die larwe dieët. Middel: Duisende Larwes.  

Regs: Hier word die mannetjie en wyfie papies met die hand geskei. 
 

Die vordering wat gemaak is in die populasie beheer van vrugtevlieë, sowel as die ontwikkeling van 

nuwe tegnologië om dit te bevorder, sou nie moontlik wees sonder die samewerking van alle 

relevante rolspelers nie.  Soos altyd wil FFA al hierdie individue en instansies bedank wat help om 

hierdie plaag onder beheer te hou in die belang van die hele bedryf. 

Verder wil ons graag ook van hierdie geleentheid gebruik maak om die oorgrote meerderheid van 

produsente in die betrokke areas te bedank vir hulle voortgesette ondersteuning en 

samewerking.  Hierdie programme is deur die bedryf in plek gestel om die risiko wat vrugtevlieë 

meebring te bestuur en die sukses daarvan hang grootliks van die samewerking van alle produsente 

af.  Sonder dié produsente se toegewydheid tot populasie bestuur en hul gewilligheid om insette te 

lewer, ten bate van die bedryf as geheel, sou die suksesse wat tot dusver behaal is nie moontlik 

wees. 

 

NANDO BAARD, FRUITFLY AFRICA 

  

Produksie van goeie gehalte steriele mannetjie Medvlieë vorm 'n 

integrale deel van die AWIPM-program.  Gedurende die 2017/18 

seisoen is daar 56 000 000 steriele mannetjies per week 

geproduseer vir loslating in die produksie areas.  Oor die algemeen 

het die kwaliteitbeheer parameters van hierdie vlieë nie net die 

fasiliteit se teikens oorskry nie, maar ook internasionale 

standaarde vir die produksie van steriele insekte oortref.  Die 

belangrikste van hierdie parameters vir suksesvolle paring deur die 

steriele mannetjies is waarskynlik vlugvermoë.  Vlugvermoë 

gedurende die seisoen het gestaan op ‘n gemiddeld van 86.5%, die 

interne teiken is 80% en die internasionale norm is 75%. 

Papies word gekleur voordat hulle bestraal word. 
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DIE ROL VAN DIE SAGTEVRUGTEPLANT-
VERBETERINGSVERENIGING IN DIE 

SAGTEVRUGTEBEDRYF 
 

Die Sagtevrugteplantverbeteringsvereniging (SPV) se missie is om die maksimum gebruik van gesertifiseerde 

sagtevrugtevoortplantingsmateriaal deur alle sektore van die sagtevrugtebedryf te bevorder. 

Die rol wat die SPV in die sagtevrugtebedryf speel strek egter veel verder.  Hoewel die Skema ingevolge die 

Plantverbeteringswet, 1976, (Wet Nr 53 van 1976) afgekondig is, sterk die SPV ook die hand van die 

Departement van Landbou, Bosbou en Visserye wat die toepassing van verskeie ander wette betref: 

¶ Plantverbeteringswet, 1976, (Wet Nr 53 van 1976) – Plantverbeteringsorganisasies, kwekers en 

laboratoriums wat sagtevrugteplantmateriaal skoonmaak, vermeerder of verkoop registreer ook by die 

SPV en word ten opsigte van hierdie funksies ge-inspekteer en gekontroleer.  Die SPV dra ook by om te 

verseker dat Produsente nie van bome voorsien word wat nie aan hierdie wetgewing en die addisionele 

voorskrifte van die vereniging voldoen nie. 

¶ Landbou Plae wet, 1983, (Wet Nr 36 van 1983) – die voorskrifte van die SPV wat betref die beheer en 

voorkoming van die verspreiding van landbou plae aan die hand van sagtevrugteplantmateriaal wat benut 

word vir die vermeerdering van bome word deur hierdie wet onderskryf.  Die SPV is verder ook betrokke 

by aksies om te verseker dat geen nuwe peste die land binnekom saam met ingevoerde plantmateriaal 

nie. 

¶ Planttelersregte wet, 1976, (Wet Nr 15 van 1976) – die SPV speel ‘n belangrike rol in die beskerming van 

Planttelersregte deurdat daar sorgvuldig rekord gehou word van die vermeerdering van beskermde 

variëteite van geregistreerde deelnemers. 

¶ Wet op Geneties Gemodifiseerde Organismes, 1997, (Wet 15 van 1997) – die Gedragskode van die SPV 

wat deur alle Plantverbeteringsorganisasies en geregistreerde kwekers onderteken word verseker dat, 

indien die bedryf ooit blootgestel sou word aan GMO’s, die proses deursigtig en volgens die voorskrifte 

van die Wet sal geskied. 

Wanneer ‘n produsent dus enige bome aankoop en aanplant wat deur ‘n geregistreerde kweker verbou is, 

gee die SPV die versekering dat daardie bome voldoen aan die vereistes van die wetgewing soos hierbo 

uiteengesit. 

Vir meer inligting oor die werksaamhede van Plantverbetering Suid-Afrika (Plant SA) kan u gerus die nuwe 

Plant SA webwerf besoek.  Die logo’s van Plant SA en die Plantverbeteringsvereniging is hierdie afgelope jaar 

saam met die webwerf opdateer en die beplanning is om 

eersdaags veel meer inligting onder hierdie nuwe vaandel 

aan die sagtevrugtebedryf beskikbaar te stel.   

 

 

                              RACHEL KRIEL,  

                              PLANT SA 
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VRUGTEBEDRYF SE LANDBOUTROTS 
 

 
 

 
“Jy moet omgee vir jou mense en seker maak dat hulle lekker werk,” sê Graaff oor sy 
boerderyfilosofie.  In seisoentyd woon en werk sowat 2500 mense en hul gesinne op die 
Boerdery se plase in die Witzenbergvallei.  Graaff sê benewens goeie finansiële bestuur is die 
×ÙÓÅ ×ÁÁÒÏÐ ÊÙ ÄÉÅ ÍÅÎÓÅ ÂÅÈÁÎÄÅÌ ×ÁÔ ÖÉÒ ÊÏÕ ×ÅÒËȟ ÄÉï ÂÅÌÁÎÇÒÉËÓÔÅ ÂÅÇÉÎÓÅÌ ÖÁÎ ȬÎ 
suksesvolle boedery.  In die Witzenberg Eiendomme-Boerdery is dit áltyd met waardigheid en 
ÒÅÓÐÅËȢ  Ȱ$ÉÅ ÂÅÌÏÎÉÎÇ ÉÓ ÏÍ ȬÎ ÓÔÁÂÉÅÌÅȟ ÇÅÌÕËËÉÇÅ ÇÅÍÅÅÎÓËÁÐ ÏÐ ÊÏÕ ÐÌÁÁÓ ÔÅ ÈðȢ  %Î ÄÉÔ ËÏÍ 
voor enige winsgedrewendheid ɀ regtig-×ÁÁÒȟȱ Óð ÈÙȢ  
 
Graaff se Boerdery bestaan uit altesaam ses plaaseenhede wat in vier unieke klimaatsones in 
die Ceresvallei geleë is.  Elkeen van dié eenhede word onafhanklik van mekaar gedryf en het 
hul eie infrastruktuur.  Graaff is die grootste enkele appelprodusent in Suid-Afrikaȟ ÍÅÔ ȬÎ ÔÏÔÁÌÅ 
appelproduksie van altesaam 46 783 ton vir die jaar.  Sy appelboerdery word op 883 ha bedryf 
en beskik oor nagenoeg 1,2 miljoen appelbome.  Benewens die appelkomponent van sy 
boerdery, verbou Graaff ook pere, nektariens, perskes, kersies, wyndruiwe, groente en graan.   
Hy boer met beeste en skape en het ÏÏË ȬÎ ÓÔÏÅÔery wat met volbloedperde teel.  Die Witzenberg 
Eiendomme -boerdery het sy onstaan op die plaas Die Eike, sowat 30km vanaf Ceres en is in 
1954 deur Graaff se pa. dr. Jan Graaff, geregistreer.   
 
Graaff het die Boerdery in 1984 oorgeneem en dit oor die laaste 34 jaar aansienlik uitgebrei.  
Hy het onder andere die totale produksiegebied van die Boerdery agt keer vermenigvuldig, en 
die omset 131 keer.   
 
4ÙÄÅÎÓ ȬÎ ÒÁÄÉÏ ÏÎÄÅÒÈÏÕÄ ÏÐ 23' ËÏÒÔ ÎÁ ÓÙ ÔÏÅËÅÎÎÉÎÇ ÈÅÔ 0ÉÅter Graaff die volgende te sê 
gehad; 
 
Ȱ%Ë ÉÓ ÎÏÇ ÓÔÅÅÄÓ ÖÅÒÂÁÁÓ ÄÁÔ ÅË ÄÉÅ ÅÒËÅÎÎÉÎÇ ÇÅËÒÙ ÈÅÔȢ  -Ù ÐÅÒÓÏÎÅÅÌ ×ÁÓ ÂÁÉÅ 
ÅÍÏÓÉÏÎÅÅÌ ÁÁÎÇÅÄÁÁÎ ÏÏÒ ÄÉÅ ÐÒÙÓȟ ×ÁÔ ÍÙ ÄÉÅÐ ÒÁÁËȢ  6ÒÕÇÔÅÂÏÅÒÄÅÒÙ ÉÓ ȬÎ ÂÁÉÅ 
arbeids intensiewe omgewing en wanneer jy omgee vir jou mense, sal hulle omgee vir jou.  
My wens is om terug  te ploeg in die gemeenskap.  Na hierdie eer sal ek weer opnuut my 
doelwitte herevalueer en  ÁÁÎÐÁÓ ÖÏÒÅÎÔÏÅȢȱ 
 
0ÉÅÔÅÒȟ ÂÁÉÅ ÇÅÌÕË ÍÅÔ ÄÉÅ ÂÅÓÏÎÄÅÒÓÅ ÔÏÅËÅÎÎÉÎÇȟ ÖÏÏÒ×ÁÁÒ ȬÎ ÖÏÏÒÂÅÅÌÄ ÅÎ ÍÅÎÔÏÒ ÖÉÒ 
Landbou. 
 
 

Met erkenning aan die Burger, Landbou Burger en RSG – Nov 2018 
 
  

Landbouskrywers SA het Pieter Graaff, ȬÎ Ceres-vrugteboer van die 
Boerdery Witzenberg Eiendomme vanjaar met die gesogte 
toekenning as die Nasionale Boer van die Jaar bekroon.   
 
Die Inmaakvrugte Produsente Vereniging (IPV) wens Pieter Graaff 
baie geluk met sy welverdiende prestasie.  
 
Vra jy hom egter wat die belangrikste bate van sy Boerdery is, laat 
Graaff jou mooi verstaan dat dit die welstand van die mense is wat op 
Witzenberg Eiendomme se ses plase werk wat hom na aan die hart lê. 

Pieter Graaff 
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OORKONDE TOEGEKEN DEUR AGRI SA  
SE BEDRYFSKAMER AAN 

WIEHAHN VICTOR 
 

 

Wiehahn het hom oor jare heen internasionaal gevestig as ‘n kenner op die gebied van vrugteproduksie in 

die algemeen en het spesifiek met sy kennis van die inmaakbedryf ‘n leidende rol in die betrokke 

waardeketting gespeel. 

Ons eer hom graag hiervoor asook vir: 

¶ sy toegewyde diens oor ‘n lang periode aan landbouers in verskeie strukture van die 
georganiseerde landbou; 

¶ sy gewaardeerde bydraes in die Bedryfskamer van Agri SA, waar hy die Inmaakvrugte Produsente 
Vereniging verteenwoordig het; en 

¶ die insig en ywer waarmee hy hom met landbou vraagstukke bemoei het. 
 

Wiehahn se vermoë om na almal te kon luister en dan objektief ‘n saak te benader en sy nederigheid, is 

maar twee van sy vele uitstaande eienskappe as mens. 

Agri SA se Bedryfskamer gee hiermee erkenning aan Wiehahn vir sy kennis en insig van die landbousektor 

en sy toegewyde diens aan produsente en die organisasie. 

Die eretoekenning word gedoen tydens Agri SA se Kongres op 9 Oktober 2018 te Maslow Time Square 

Hotel, Menlyn Pretoria. 

 

PW Prinsloo                                                                        O van Zyl 

VOORSITTER                                                           UITVOERENDE DIREKTEUR 
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VRUGTEBEDRYF – VAN TOEKA TOT NOU 
Die jaar is `n oogwink, op sy rug en is verspeelde kanse geskiedenis.  Wat oorbly is nuwe voornemens vir 

2019.  Met my navorsing oor die Vrugtebedryf en met hierdie artikel as `n eerste aflewering,  word die leser 

geneem op ̀ n langtermyn terugblik en sal die tweede aflewering handel oor die mediumtermyn toekomsblik.  

Dit was `n openbaring om tot nuwe insigte te kom aangaande die veerkragtigheid van die Vrugtebedryf.  Die 

module “Understanding the World”,  aangebied deur Professor André Roux, en geskoei binne die raamwerk 

van Toekomsnavorsings metodiek van Professor Phillip Spies, moes ons as voornemende Toekomskundiges 

en Veranderingsbestuur-spesialiste oefen om 125 jaar se geskiedenis te ontrafel in `n proses om tien jaar 

vorentoe te kyk en in die poging om die toekoms te verstaan, moes ons die geskiedenis `n stem gee.  Hiermee 

`n kort geskiedenis sinopsis waarin dertig bladsye gereduseer tot die haas onmoontlike twee.   

Die vertrekpunt tot `n kyk in die geskiedenis is die wete dat die landbousektor nog altyd `n komplekse 

en aanpasbare sisteem was en is.  Dié landbou sisteem in Suid Afrika is tekenend van `n relatief 

kontinue veranderende en veral goed gekonnekteerde mikro-strukture wat oor tyd verander en 

aanpas tot die omgewing binne die sisteem.  Groei en aanpassing in die landbou sektor vind plaas as 

gevolg van dinamiese interaksies van wisselwerking binne die sisteem.  Die landbou sektor is veral `n 

self-organiserende sisteem met `n gedurige soeke tot oorlewing in `n landskap wat heeltyd verander.  

Die vrugtebedryf het `n verstommende rekord van aanpas by veranderinge en die omgewing. 

Die eerste pogings tot uitvoere was perskes in die periode 1887 tot 1892. Tussen 1892 en 1899 was 

interessante alliansies gevorm, sinergie is ontsluit deur `n skaalvoordeel tot groei soos ingespan deur Harry 

Pickston, die seun van `n welvarende meulenaar en Piet Kalifornië Cillié, `n ondernemende Wellington 

boerseun. Gegewe binne die politiek van die tyd, `n ongewone vennootskap.  Met die ondersteuning van 

Cecil John Rhodes begin hul `n kwekery en voer 50 000 vrugtebome in vanaf Kalifornië en word die kwekery 

in die geskiedenis boeke beskryf as `n “theatre of unremitting skilled labour”.  Tydens die tydperk koop Cecil 

John Rhodes 29 plase in die Wes-Kaap en word 200 000 bome geplant.  In dieselfde tyd begin Leichester 

Dicey, Fred Struben en Percy Malleson The Cape Orchard Company. 

 

Dit was die begin van `n bedryf wat vlugvoetig kon aanpas en verander by die interne en die ekstern 

omgewing.  Die I en die II Wêreld Oorloë sou die vermoë om aan te pas tot die uiterste beproef en die Suez 

kanaal krisis en die verwoestende brand in die Kaapstadse hawe, sou die bedryf beproef.  Die I Wêreld Oorlog 

het uitvoere gestuit en boere en vrugte ondernemings se inkomste uitgewis.  Vrugte treine, as krisismaatreël 

het 26 000 ton onbemarkbare vrugte versprei in die 1918 seisoen, en het ook die momentum genoop vir die 

Inmaakbedryf en uitvoere na Sentraal Afrika, Suid Amerika en Asië.  Verder is vrugte produsente verenig deur 

die krisis en is die CǊǳƛǘ DǊƻǿŜǊΩ /ƻ-Operative Exchange of South Africa gestig.  Die doel was om produsente 

te organiseer, vrugte koöperasies te verenig en `n sentrale liggaam te vestig wat skeepspasie, vragte en die 

inspeksie van vrugte gekoördineer het.  Met die uitbreek van die II Wêreld Oorlog was die bedryf meer 

voorbereid op die ontwrigting nadat alle uitvoere gestaak moes word.  Die Landbank was paraat met 

produksie-, pakmateriaal-, bate- en voorskot lenings wat £1.6M pond beloop het in die ses jaar van oorlog.  

Weereens is planne gemaak en is droog aanlegte op vyf plekke opgerig wat verkoop is aan die Direktoraat 

Die twee groeperinge skep `n momentum van beleggings-, besigheid 

vaardighede en wetenskaps kennis om nuwe variëteite vir Suid-Afrika te 

ontwikkel, asook die beste en goedkoopste metodes te ontwikkel om vrugte 

uit te voer na die Europese markte en om in die proses `n internasionaal 

kompeterende Vrugtebedryf in Suid Afrika te vestig.  Die Western Province 

Fruit Exporters Association word gevorm en die uitvoerbedryf groei van `n 

skamele 57 ton uitvoere per jaar tot 6 000 ton in die 1913/1914 seisoen. 
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van Oorlogsvoorrade.  Wynmakery en Distillering aanlegte is opgerig as addisionele verwerking van vrugte 

en as verdere maatreël word Munisipale Markte opgerig met die doel om goeie kwaliteit vrugte te voorsien 

en om oorskotte te vermy.  `n Ekonomiese ramp word afgeweer met ondernemingsgees, beginselvaste 

besluite en leierskap en word £550 000 in Julie 1946 terugbetaal van dit wat voorgeskiet is deur die Landbank 

– eties en indrukwekkend.  Die ingrepe en vermoë om aan te pas by `n veranderende eksterne omgewing het 

meegebring dat die periode vanaf 1950 tot 1959 die vrugtebedryf getransformeer het van vrugte as `n 

landbou kommoditeit tot vrugte as `n kommersiële kommoditeit en word die bedryf se produksie verdubbel 

vyf jaar na die II Wêreld Oorlog.   

Die toenemende groei in die Vrugtebedryf tot 76 786 ton in die 1952-1953 seisoen, het die Suez kanaal krisis 

Suid-Afrikaanse uitvoere geblok en was die groei waardeloos.  Die krisis kon die Vrugtebedryf in een seisoen 

ruïneer, maar is daar met saamstaan en planne maak `n ramp afgeweer.  Met die afbrand van die nuut 

geboude verkoeling aanleg ten bedrae van £2M in die Kaapse Hawe, 29 Januarie 1958, het `n volgende krisis 

ontstaan.  Mid-seisoen sonder verkoeling, is 4000 kubieke ton druiwe sonder voor-verkoeling na Engeland 

gestuur en is alle staatsdiens protokol omvorm en is noodplanne ingespan om vrugte produkte op alle pad-, 

skeeps- en spoorvervoer voorkeur te gee en binne `n ommesientjie is die produkte van Tafelbaai Hawe 

geherallokeer na die hawens aan die ooskus van Suid-Afrika.  Sonder groot verliese aan produsente het die 

Sagtevrugte Raad die krisis uiters suksesvol hanteer en is aangepas op `n skaal wat verstommend suksesvol 

was.  

Die fase van 1960 tot 1970 was `n periode waar beplan is vir vooruitgang.  Die bedryf in die periode was 

gebou op leierskap van families wat die bedryf gevestig het naamlik die Pickstone, Molteno en Dicey families. 

Verder was bekwame en uiters goed opgeleide leiers `n herhalende tema en was die regte man vir die regte 

tyd, tekenend van die sukses van die vrugtebedryf.  Voorbeelde was Mnr Jagers met sy ekstensiewe handels- 

en vrugte ervaring die logistiek van die bedryf in die vroeë 1900’s gerig het; Martin Dykes met `n graad in 

Ekonomie van Glasgow wat 1931 aangestel as die SA Co-Op Decidious Fruit Exchange en het hy die bedryf, 

die regering en die wetenskaplike ingesteldheid van die bedryf gerig en Niel Malan wat by die London School 

of Economics studeer het en Dr Bestbier wat die Vrugtebedryf gelei na `n meer professionele era van groei 

en ontwikkeling, is maar net `n paar om van melding te maak.  Tydens die periode is die plaaslike bemarking 

gestroomlyn en die uitvoerbedryf verder gevestig met goeie praktyke en is indrukwekkende tegnologie 

ontwikkel en die wetenskap van die boerdery tot nuwe hoogtes geneem.   

 

Gedurende die 1980’s was daar 230 nuwe vrugte kultivars, onderstamme en nuwe seleksies aan die 

ontwikkel en het die bedryf wetenskaplik floreer.  Die momentum vanaf 1887 het vrugte afgewerp, letterlik 

en figuurlik.  Die groei van 1887 was toe te skryf aan die vermoë van die bedryf om te kan aanpas by 

veranderinge, die fondasie van wetenskap in die verbouing van vrugte is gevestig, die ontwikkeling van 

kennis tussen produsente onderling is tot nuwe hoogtes gevoer, die konstante terugploeg van kapitaal in 

die bedryf en die konstante verbetering van produksie tegnieke en die hantering van vrugte na die 

plaashek.  

Die 1990’s was `n toenemende komplekse omgewing en vrugte verbouing was inkrementeel meer kapitaal 

intensief, kenmerkend.  Verdienste uit vrugte uitvoere het momentum gekry en het van die 1950’s tot 1980’s 

17-voudig toegeneem.  Die politieke onstabiliteit wat meegebring is deur die apartheidsbeleid het die 

ekonomie in die periode laat verstadig en het sanksies die bedryf met 30% laat inkrimp.  Die Landbou 

Bemarkingsrade was uit pas met die vrye ekonomie waarin die vrugte uitgevoer was en het die mark 

Produsente is opgelei deur `n netwerk van staats- en bedryfs-ondersteunde 

kundigheid in die aspekte van voorverkoeling, optimum pluk periodes, vrugte 

evaluasie en na-plaashek hantering en algemene verkoeling en opberging.  

Vrugte navorsing en variteit ontwikkeling het Suid-Afrika as `n wêreld 

bedryfsleier gevestig in hierdie periode. 
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regulering met die politieke spanning het `n toenemende komplekse eksterne omgewing veroorsaak.  Vir die 

bedryf om te oorleef tussen die onstabiliteit van die mark waar die einde van die een-kanaalstelsel, vrugte 

uitvoerders binne een week van een uitvoerder tot `n verwarrende 136 gelei het.  Die statutêre bydrae het 

verander na vrywillig met die implikasie om die langtermyn navorsing, geïnstitusionaliseerde kennis, 

gevestigde inligting bestuur, waardevolle tegniese dienste, internasionale produk promosies en afdwingbare 

bedryf standaarde te vernietig.  Weereens het visionêre leierskap en die deursettingsvermoë die bedryf 

gered en het Anton Rabe en Peter Dall met baie waaghalsige en vurige deursettingsvermoë die Vrugte 

Industrie Plan gevestig wat alle vrugte produsente organisasies geïntegreer het en Hortgro in staat gestel het 

om die Sagtevrugte Produsente te verteenwoordig. 

Die periode van 2000 tot nou het die veerkragtigheid van die bedryf bewys en het produsente van boerderye 

tot internasionaal geïntegreerde landbou besighede ontwikkel, met `n tegnologie aanvaardings koers wat 

verstom.  Die produksie effektiwiteit het verbeter met `n gemiddelde koers van 35%, die aantal kultivars het 

van 148 tot 550 vermeerder en het die kenmerk van die Vrugtebedryf kennis, wetenskap en tegnologie 

aanvaarding geword.  Die uitdagings van elke produsent het geëskaleer van water, kunsmis en plae na 

wêreldpolitiek, Suid Afrikaanse politiek, klimaatsverandering en mark toegang.  Met goeie skoling, 

wetenskaplike boerdery metodes, hoë tempo van tegnologie aanvaarding, uitnemende visionêre leierskap 

(sonder ondermynende eie-belang), langtermyn visie, konstante risiko inneming en met  `n ingesteldheid van 

inkrementele beleggings en her-beleggings; het bedryfsorganisasies, privaatinstansies en handelsbanke die 

Vrugtebedryf uitgebou tot `n nasionale en internasionale bate.  Mag die trotse batewaarde van die 

Vrugtebedryf tot Suid-Afrika uitgebou word en die quo vadis rigtinggewend wees tot die nalatenskap van 

visionêre baanbrekers en generasies wat kom.   

Bou is oor generasies en afbreek altyd in `n oogwink.......... 

Erkenning aan J de Preez se 20 Years of Fruit Freedom S Stander se The Tree of Life. 

DEIDRE EIGELAAR, ACHTERVLEI PIKETBERG 

 

 

 
 

Mag vrede en vreugde ĳn Kersgeskenk wees 
en jou seëning deur die jaar! 


